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Píseň: NEZ750 – Již vstaňme bratři + modlitba; Oddíl 
k výkladu: Mk 1, 14-20 

 
Milí, 
 
na posledním setkání jsme se věnovali Ježíšově křtu a 

pokušení na poušti. Ježíšův křest, kromě jiného, dosvědčuje 
Ježíšovu pokoru – také proto v odpovědi na svůj křest slyšel 
z nebes „toto je můj milovaný Syn.“ A také proto byl ihned dosl. 
vyhnán Duchem svatým na poušť. 

Boží Syn totiž nemá nic společného s lidskými představami, 
natož tradicemi, vlády, moci ani strukturalizace lidských 
společenství. Jak to dokládá také dnešní oddíl. 

A dobře to dokreslují také podání Mt a Lk, která detailněji 
popisují Ježíšova pokušení na poušti: Užívat vlastní moc a dosl. 
„oblíbenost“ u Boha pro svůj prospěch – chleba z kamene, zdraví a 
vlády nad třebas i celým světem. 

 
Ježíšovo evangelium 
Také v pokračování důrazu Ježíšovy pokory pokračuje dnes 

Mk shrnutím Ježíšova učení: Přiblížilo se Boží království – čiňte 
pokání a věřte evangeliu! 

I autor sám pro jistotu explicitně propojuje toto Ježíšovo 
shrnutí vlastního učení s postavou Jana Křtitele – který shrnoval 
své učení stejně, pokud jde o lidské jednání (Mk 1, 4). To je o to 
silnější spojení, že Ježíš hlásá Křtitelovo učení poté, co Jan sám byl 
(právě pro své učení) již uvězněn. Ale stejně jako zvěst proroků 
nebyla umlčena jejich zavíráním ani zabíjením, tak není ani Boží 
slovo skrze Jana Křtitele. Pravdu umlčet nejde. Nedaří se to ani 
dnes ani Číně, ani Severní Koreji ani Rusku. A to mají k dispozici 
nejmodernější technologie a zbraně a formy nátlaku. 

Tak proč pravdě vzdorovat, odmítat ji, umlčovat – když 
nevyhnutelně nakonec vyhrává? Proč vůbec pravdě vzdorovat a 
odmítat ji a umlčovat ji? 
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Jenže tak hluboce zkřivený je člověk a lidský svět, že lež a 
nepravda a polopravdy jsou přirozenější a „normálnější“ než 
pravda. Jak to dokládají také moderní reklamy, sociální sítě, ale 
často i církve – bohužel. Lhaní se prostě zdá být snazším. 
Umlčování pravdy také. Stejně jako tváření se, že žádná pravda 
prostě není. Jediné, na čem záleží, jsou názory, dojmy, úhly 
pohledu. 

Proto má být i z úst Božího Syna (!) odpovědí na blízkost 
Božího království pokání. Ne radost! Protože Boží království 
přichází, překvapivě, s… pravdou! A tak s Božím soudem. Jak to 
neustále opakují SZ proroci. Kteří varovali i chudé a trpící před 
spoléháním na „Den Hospodinův“ – protože se sami pokládali za 
čisté a bez viny! 

Zajímavé je, že právě křest Ježíš z „Janova“ učení vypouští. 
Vždyť jde o tak důležitou událost po celé dějiny křesťanství! Jistě 
je tomu v evangelijních podáních také pro zápas s křtitelovským 
hnutím v prvním století. Také proto, že Ježíš prostě nikoho 

nepokřtil. A spolu s inspirovaností celých svatých Písem také 
proto, jak mylně bude křesťanský křest uchopován, prožíván, 
hlásán často dodnes. 

Totiž jako „nástroj spásy.“ Jako „teď už jsem čistý a dokonalý 
a hotový.“ Jako „teď už nemohu hřešit.“ Nebo „teď už mám spásu 
přivlastněnou a jistou.“ Jakoby Ježíš hned po křtu nebyl vyveden na 

poušť a pokoušen! Právě pro své pochopení svého křtu! 
Stejně zajímavé je Ježíšovo rozvedení Křtitelova učení: 

Přiblížilo se Boží království. Tj. nepřiblížili jsme se my jemu. Ale 
ono nám! Tj. nejde o naši zásluhu ani výkon ani morální ani 
modlitební ani činění pokání ani jiný. Však to také Ježíšovi (skoro) 
nikdo nevěřil už tehdy. A kdo věří v blízkost Božího království 
dnes? Svět je přece očividně v hlubších a hlubších problémech, 
které jsou lidmi neřešitelnější a neřešitelnější! 

Proto i Ježíš přidává na závěr: A věřte evangeliu. Tj. dobré 
zprávě. Jíž je v první řadě právě blízkost Božího království! 
Protože pouze ve víře v blízkost Božího království se podle toho 
budou lidé chovat. A tak činit pokání. A tak vzdorovat pýše vlastní 
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i bližních. Odmítat vlastní pokušení jako Ježíš na poušti. A sloužit 
právě jen Božímu království. 

Které jediné může zachránit v tomto světě – i po smrti. 
Protože je právě hlavně v budoucnosti, ale působí již v přítomnosti 
– tím spíš, když „se přiblížilo.“ A působí, i kdyby mu lidé nevěřili – 
srv. podobenství ze závěru Mk 4. Ale když se k němu lidé přidají, 
tím lepší všechno bude… 

 
Povolání učedníků… 
… se děje jakoby „omylem.“ Doslova totiž Ježíš ve v. 16 „šel 

kolem Galilejského jezera.“ A když tak šel okolo, tak si všiml 
nějakého Šimona a jeho bratra Ondřeje. Tak je pozval 
k následování. Proto jsem „přidávání se k Božímu království“ 
zdůrazňoval v závěru předchozího výkladu o blízkosti Božího 
království! Už tehdy se k němu lidé přidávali! 

Marek tedy zřetelně vynechává a vyvrací jakýkoli dojem 
„vyvolení.“ Ačkoli právě ten mu nutí už někteří překladatelé v Mk 
1, 11. Ačkoli i tam dosl. zní „… tebe jsem si oblíbil,“ myšleno „nalezl 
jsem v tobě zalíbení.“ Řecky eudokeó, nikoli eklektos. Tak i učedníci 
jsou pozváni jakoby „náhodou.“ Proto bude také Ježíšova 
Dvanáctka taková sebranka průřezu celou společností (Mk 3, 13-
19). Nešlo o žádné „vyvolené,“ šlo o chudé i bohaté, teroristy i 
laskavé, vzdělané i nevzdělané, celníky i rybáře. Tak šlo jako by o 
„všechny.“ Také proto se budou opakovaně projevovat jako 
arogantní tupci. 

Ježíšovo pozvání je pak skutečně pozváním. Nejde o příkaz, 
ale o oznámení. Také proto v. 20 mluví o zavolání, nikoli o 
„povolání“ v jakémkoli smyslu slova. 

A všichni čtyři Ježíše, překvapivě, následovali. Navíc opět 
ihned! Opustili svá povolání, aby šli za Ježíšem. Opustili dokonce 
zvláštním způsobem své rodiny – ale neopustili je doslova. Také 
proto, že by šlo o porušení Tóry. Také proto, že i proti takovému 
způsobu chování Ježíš mluví později (např. Mk 7, 10-12). A také 
proto, že hned v obdalším oddílu se Ježíš ubytuje kde? V domě 
Šimona a Ondřeje – kde bude Petrova tchýně! (Mk 1, 29-30) 
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Ježíš totiž nikdy nepovolává pryč od rodiny – ale naopak! 
(Např. také Mk 5, 18-20) Ale i dnešními slovy je zřejmé, že také 
rodinu nezbožšťuje. Staví ji do perspektivy právě Božího 
království. A bude to dělat opakovaně. Protože „krev není hustší 
než voda.“ Na rodinných vztazích nezáleží v první řadě! Vlastní 
rodina není to nejdůležitější na světě – ani to, na „čem jediném 
záleží (Komenského Unum necessarium!). Vždyť je to očividné: 
Také rodinné vztahy jsou až důsledkem lidského vztahu k Bohu – 
v principu i konkrétní podobě. Také proto, že je to Bůh, kdo vůbec 
umožňuje početí, narození a rodinné vztahy. Ne člověk sám. 

A také i zde máme slyšet, co uslyšíme také později, protože 
Ježíš také říkal dokola pořád to samé: V Mk 10, 28-30 bude Ježíš 
slibovat stokrát víc těm, kdo pro evangelium (!) opustili domy, 
bratry, sestry atd. 

 
Učedníci 
Z této úvodní čtveřice učedníků se později ustálí „tvrdé jádro“ 

Ježíšových učedníků. Bude to právě Šimon-Petr a oba Zebedovci 
(Jakub a Jan), výhradně které s sebou Ježíš např. vezme na horu 
proměnění. Nebo kdo budou připravovat Poslední večeři (Mt, Lk). 
Nebo budou u vzkříšení Jairovy dcery (Mk 5, 31) atd. 

A tedy si všimněme, že Ondřej mezi nimi nebude a není! I 
v tom by mělo být zřejmé vyvracení jakéhokoli magického, 
pohanského dojmu „vyvolenosti“ nebo „povolanosti.“ Tím spíše 
různých podob nepotismu (protože byl bratrem „prvního 
papeže“.) A to ačkoli Ondřej v prvotní církvi platil za uznávanou a 
významnou postavu počátku církve! 

 
Rybáři lidí 
Protože byli všichni první Ježíšovi učedníci rybáři, přímo tím 

vybízeli ke slovní hříčce, kterou zachovali i pisatelé evangelia: 
„Učiním z vás rybáře lidí.“  

Ta v první řadě stvrzuje, že rybáři zůstali a zůstanou rybáři. 
A za druhé je zřejmým pozváním k „lovení lidí.“ To přece 

dělají rybáři – loví ryby! 
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Což, bohužel (protože právě tak vykládají někteří tehdy i 
dnes), Ježíš jistojistě nemyslel. Už jen proto, že on sám ani jeho 
učedníci nikoho nikde nijak nelovili. Také proto, že už doslovná 
rybářská dovednost učedníků je v Bibli kritizována (J 21, 1-3) – o 
to více pak tato dovednost „přenesená.“ A to ačkoli dodnes jsou 
hnutí, které právě tak toto Ježíšovo slovo vykládají. 

Abychom pochopili, co snad Ježíš myslel, pojďme na to 
polopaticky: Co dělají rybáři? Vytahují ryby z vody. A co se stane, 
když místo rybaření ryb budou rybáři lidí? Tak budou z vody 
vytahovat… lidi! 

Tedy jde o obraz záchrany, spásy! O obraz vytahování 
z rejdiště démonů, zlých sil a oblasti smrti! O to silněji, že ve 
starověku nebylo běžné umět plavat. Natožpak si jen tak chodit 
zaplavat. Také proto, že větší vodní nádrže byly plné kdejakých 
potvor. 

Učedníkům je tedy slíbeno, že budou zachraňovat lidi. 
Protože budou zachraňovat tonoucí – a tak umírající. Budou 
zachraňovat lidi propadlé zlým silám, démonům. Dokonce 
propadlé smrti samotné+. 

Proto i zde Marek zdůrazňuje, že se takovými nestanou 
učedníci sami (Bible odmítá všelijaký moderní „self-help!). 
Takovými je učiní Ježíš. Jak to také hezky stvrdí pozdější Ježíšovo 
Utišení bouře i Kráčení po moři. 

Pouze Boží Syn může zachránit. A učinit nás schopné 
zachraňovat ostatní. Mají-li být bližní zachráněni věčně, ne jen 
dočasně (srv. Jairovu dceru, Lazara, Ježíšem uzdravené…) – proto 
je tak zásadní Ježíšovo vzkříšení! 

 
Závěr 
Zcela mylně chápaly tuto výpověď už některé kruhy rané 

církve. Dochoval se nám totiž Mk soudobý román Josef a Asenet. 
V něm právě egypťanka Asenet, když přijímá víru v Krista, říká, že 
je rybou, kterou Josef ulovil na háček. O kolik úchylnější je už 
takové vyjádření! Víra v Krista jako „lákavý háček,“ který má 
„ulovit“ lidi! 
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Navíc v době brutálního pronásledování církve nedává 
takové pochopení zcela žádný smysl… 

… a přesto se už v prvotní církvi vyskytovalo. 
Přestože Ježíšova slova zaslibují záchranu a zvou ke spáse. 

Všechny, kteří by rádi. Ale ani učedníci nemuseli. Ani Ježíš nemusel 
podstoupit křest. Ani pokušení na poušti. Ani cokoli jiného, co 
plyne z jeho přijetí, že byl Božím Synem. 

 
Píseň: NEZ326 – Ježíš hříšné přijímá + modlitba Páně 
Rozhovor 


